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اداره  کشور بر مبنای قانون اساسی باید توسط سه قوه 
مستقل انجام شود و مطلوبیت اداره کشور نیز قانونا با این 
ســه قوه بوده و وظایف این قوا نیز در میثاق ملی کاملا 
روشن و مشخص اســت. درکنار انجام وظایف مستقل 
توسط هر قوا نوعی نظارت هر قوه بر قوه دیگر وجود دارد. 

قوه قضائیه به عنوان مرجع ...

علینجفیتوانا
حقوقدانورئیساسبق

کانونوکلا

یادداشت

در هفته گذشته آمارهای مختلفی منتشر شد که 
جای تامل جدی دارد. هم آمار شاخص های کل پولی 
به خصوص بحث رشد نقدینگی که نسبت به آبان سال 
گذشته 34/5 درصد شاهد افزایش رشد نقدینگی بودیم. 
یک زمانی رشد نقدینگی ناشی از افزایش دارایی خارجی 

بانک مرکزی بود که به طور ...

رشد نقدینگی و انتظارات تورمی  استقلال قوا کجاست

هادیحقشناس
اقتصاددان
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صفحه  9

 اقامه نماز رهبر معظم انقلاب بر پیکر یار دیرین 
و صدیق انقلاب

عباس شیبانی درگذشت
آرمان ملی: دکتر عباس شیبانی درگذشت. حضرت آیت ا... خامنه ای صبح دیروز 
)جمعه( با حضور در کنار پیکر مرحوم دکتر عباس شیبانی ضمن قرائت فاتحه، بر آن 
یار دیرین و صدیق انقلاب نماز اقامه کردند. در این مراسم جمعی از خانواده و بستگان 
مرحوم شیبانی نیز حضور داشتند. حضرت آیت ا... خامنه ای صبح جمعه دوم دی ماه 

با حضور در کنار پیکر مرحوم دکتر عباس شیبانی...

»آرمان ملی« به بررسی اجرای طرح کد رهگیری کالاها می پردازد؛ 

سایه روشن نصب شناسه کالا 
وزیر بهداشت گفته کرونا هنوز تمام نشده و خطرات موج هشتم را احساس می کنیم!

ترس از مردن کمرنگ شده
 بر اساس نظر کارشناسان، زیرسویه جدید امیکرون، در برابر تمام آنتی بادی ها، مقاوم است؛

 سریع منتقل می شود و دارای ۲نشانه متفاوت است
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»آرمان ملی« تایید مصوبات مجلس از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام را بررسی می  کند:

مجلس هنوز در رأس امور است؟
    کمال  الدین پیرموذن در گفت  وگو با »آرمان ملی«:

امام خمینی)ره( این روزها را می  دید که گفت مجلس در رأس امور است 
صفحه  3

آیا تعطیلی مدارس چاره کار است؟قطعیتی در مورد احیای برجام وجود ندارد

وزیر امور خارجه:  ایران یکی از قوی ترین دموکراسی ها را در منطقه دارد

رابرت مالی:
مسئول نوشتن آگهی ترحیم نیستم

آرمان ملی: وزیر امور خارجه کشورمان در پاسخ به تماس 
تلفنی خوزه مانوئل آلبارس، همتای اسپانیایی خود، در مورد 
مهم ترین موضوعات مورد اهتمام دو کشور به بحث و تبادل 
نظر پرداخت. حسین امیرعبداللهیان در این گفت وگو با انتقاد 
از اقدام نادرست کشورهای غربی در لغو عضویت جمهوری 
اسلامی ایران در کمیسیون مقام زن، این اقدام را نشانگر 
تلاش برای از بین بردن فرصت گفت وگو دانست. وی تأکید 
کرد: در منطقه ما، ایران یکی از قوی ترین دموکراسی ها را 
دارد و اینکه اروپا بخواهد به صورت یک سویه مسائل را ببیند 
و به دخالت های خود ادامه دهد، برای ما قابل قبول نیست. 
وزیر امور خارجه کشورمان همچنین، آغاز سال نو میلادی 
را به دولت و مردم اسپانیا تبریک گفت و اظهار امیدواری کرد 
سال آینده سالی توأم با صلح و ثبات برای همه مردم دنیا باشد 
و شاهد گسترش بیش از پیش روابط بین تهران و مادرید در 

عرصه های مختلف باشیم. وی در گفت وگوی تلفنی با همتای 
لوکزامبورگی خود اعلام کرد که جمهوری اسلامی ایران هیچ 
محدودیتی برای توسعه همکاری ها با لوکزامبورگ قائل نیست. 
وزیر امور خارجه کشورمان به دیدار و گفت وگوی مثبت میان 
دو طرف در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
در نیویورک اشاره و بر اهمیت تداوم این گفت وگوها تأکید کرد. 
وزیر امور خارجه همچنین در پی تماس تلفنی ووپکه هوکسترا 
وزیر خارجه هلند، در مورد مهم ترین موضوعات مورد اهتمام 
دو کشور در عرصه دوجانبه و بین المللی با وی گفت وگو و تبادل 
نظر کرد. حسین امیرعبداللهیان با اشاره به سابقه تاریخی 
و چهارصد ساله روابط دو کشور ایران و هلند، بر آمادگی 
کشورمان برای توسعه بیش از پیش همکاری ها بین دو کشور 
در حوزه های مختلف تأکید کرد. رئیس دستگاه دیپلماسی 
همچنین عید کریسمس را به دولت و ملت هلند تبریک گفت. 

  رابرت مالی، نماینده ویژه آمریکا در امور ایران روز جمعه 
در گفت وگو با رادیو لیبرتی در پاسخ به این سوال که آیا برجام 
مرده است؟ گفت: من مسئول نوشتن آگهی ترحیم نیستم. 
وظیفه من محافظت از منافع آمریکاست. ما به طور واضح 
گفته ایم که ما و ایران در ماه سپتامبر فرصت طلایی برای 
احیای برجام داشتیم و همگی ما موافق توافق بودیم. حتی 
برای یکی دو روز تصور می کردیم که ایران نیز موافق است و 
آن ها در دقیقه آخر با تقاضاهایی بازگشتند که می دانستند 
هیچ کس نمی تواند آن ها را بپذیرد. پس این آن ها بودند که 

فرصت برای بازگشت سریع و فوری به برجام را رد کردند. وی 
در ادامه افزود: ما هنوز به دیپلماسی باور داریم. ما علی رغم 
تمام اتفاقاتی که در ماه های اخیر رخ داده، باور داریم که 
بهترین راه برای جلوگیری از دستیابی ایران به سلاح هسته ای 
از طریق توافق هسته ای است. مالی همچنین در ادامه سخنان 
مداخله جویانه اش به اظهارنظر درخصوص ناآرامی های اخیر 
در ایران پرداخت و مدعی شد که این کشور تحریم های خود 
علیه ایران را کاهش داده تا اطمینان یابد که مردم ایران 

توانایی ارتباط با یکدیگر را دارند.

گرچه طی چند وقت گذشته مواضع مختلفی از سوی 
غربی ها در خصوص لزوم از سرگیری مذاکرات و احیای 
برجام مطرح شده و مقامات مختلف بین المللی نظیر 
دبیرکل سازمان ملل و مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا در خصوص احیای برجام مطالبی مطرح کرده اند و از 
لزوم احیای این توافق گفته اند؛ اما قطعیتی درباره امیدواری 
نسبت به از سرگیری مذاکرات وین در راستای احیای برجام 
وجود ندارد و به رغم اظهار نظرهای مختلف از سوی غربی ها 
به نظر می رسد که آنها نیز از طرح این مساله منظورهای 
متفاوتی دارند. از یک منظر می توان اینگونه برداشت کرد 
که اکنون که اروپایی ها تا حدی توانسته اند مشکلات انرژی 
را مقداری کنترل کرده و از بحران های شدیدی عبور 
کنند می توانند با قدرت بیشتری در مذاکرات وارد شوند 
و امتیازاتی بگیرند و در نهایت تکلیف برجام را مشخص 
کنند. احتمال دیگر را نیز می توان اینگونه بررسی کرد که 
این سخنان و اظهارات مطرح می شود اما از طرف دیگر آقای 
زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین را دعوت می کنند که در 
کنگره آمریکا صحبت کند و مطالب آنچنانی علیه ایران 
مطرح کند و بحث پهپادهای ایرانی را به میان بکشد و دعوت 

کند که با ایران و روسیه مقابله جهانی شود. چرا که از دیدگاه 
او اقدامات روسیه در اوکراین به عنوان جنایت جنگی است. 
حال نکته اینجاست که کشوری که می خواهد مذاکرات را 
پی بگیرد و اعلام آمادگی می کند که حاضر است این گزینه 
را دنبال کند و هیچ گزینه دیگری هم نمی تواند جایگزین 
بشود از طرف دیگر با این اقدامات در حقیقت نشان می دهد 
که به دنبال ادامه سیاست اعمال فشار گام برمی دارد. وزیر 
خارجه آمریکا نیز صراحتا همین را گفته که ما سیاست 
اعمال فشار بر ایران را ادامه می دهیم. لذا این دوگانه سخن 
گفتن و عمل کردن نشان می دهد که هیچ یک از تصمیمات 
غربی ها خیلی محکم و شفاف نیست. حال اینکه چقدر 
می توانند امتیاز دهند و امتیاز بگیرند که مذاکره به یک 
سر انجامی برسد همچنان در یک هاله ای از ابهام قرار دارد.  
اساسا گفت وگو یعنی مطرح کردن شرایط دو طرف و پس 
از آن صحبت بر اساس آن مواضع و دست یافتن به نتیجه. 
ایران یکسری شرایطی دارد و آمریکا نیز برای خود شرایطی 
دارد. کشورهای اروپایی نیز که دنباله رو آمریکا هستند. بنابر 
این در گفت وگو معلوم می شود که کدام یک از این شرایط 
قابل تحقق و کدام یک قابل تحقق نیستند. البته قبل از هر 
مذاکره ای نیز طرفین سقف های مذاکره  برای خود را مطرح 
می کنند تا بتوانند امتیاز بیشتری بگیرند. حال اینکه چه 
میزان می توان به این سقف ها رسید به نظر می آید که جای 

تامل دارد. 

 در دو هفته  گذشــته که آلودگی هوا در شــهر های صنعتی و بزرگ به شدت 
افزایش پیدا کرد و شاخص آلودگی به حدی رسید که کمیته های اضطرار آلودگی 
هوا در استان ها مجبور به تعطیلی مدارس در برخی از این شهر ها شدند. اگر چه 
آموزش ها در مدارس در فضای شاد انجام می شود ولی تجربه سال های گذشته نشان 
داد که کیفیت آموزش در حد مطلوبی نیســت و دانش آموزان خیلی آموزش های 
مجازی را جــدی نمی گیرند و علاوه بر ســهلانگاری و عدم تــلاش در اینگونه 
آموزش ها، آســیب های روحی، روانی و اعتیاد به اینترنت و شبکه های اجتماعی و 
بازی های رایانه ای، نمونه ای از مشکلاتی است که دوباره به سراغ دانش آموزان آمده 
و تربیت و آموزش را به بستر های غیر رسمی کشانده است. افت تحصیلی و کسب 
رفتار نامطلوب دانش آموزان از معایب آموزش ــهای مجازی است که در تعطیلی 
مدارس و آموزش های غیرحضوری اتفاق می افتد. آسیب های روحی و روانی ناشی 
از فضای مجازی کمتر از آسیب های جسمی آلودگی هوا نیست،  بلکه در برخی 
موارد بدتر نیز است که اگر روند تعطیلی ها ادامه پیدا کند، خسارات ناشی از این 
تعطیلی ها و آموزش های مجازی، جبران ناپذیر است. با شروع فصل زمستان، سرما 
و سکون هوا در روز های آینده و افزایش آلاینده های زیست محیطی در شهر های 
صنعتی و بزرگ ادامه دار خواهد بود و احتمال تعطیلی های بیشــتری را می دهد. 
این تعطیلی ها دانش آموزان را از تلاش جدی برای یادگیری و آموزش دور می کند و 
همان آسیب های گذشته در همه حوزه ها دوباره تکرار می شوند و این امر مطلوب 
خانواده ها، مدارس و سیستم آموزش کشور نیست. قرار بود مدارس آخرین جایی 
باشند که تعطیل می شوند ولی در آلودگی هوای شهر ها و مراکز صنعتی، مدارس 
بی دفاع و دانش آموزان بی پناه قربانی آلودگی هوا می شوند. آمار دانش آموزانی که در 
دو ساله کرونا و به علت سختی و نبود ابزار و گوشی های هوشمند و زیرساخت های 
لازم آموزش مجازی، ترک تحصیل کردند یا از حضور در مدرسه و کلاس درس 
بازمانده اند، آن قدر بالا رفته که باید فکر اساسی برای این موضوع مهم شود. اگر 
مواجهه ای نزدیک با دانش ــآموزان مدارس عادی دولتی پسا کرونا داشته باشیم 
عمق فاجعه افت تحصیلی دانش ــآموزان برایمان ملموس تر خواهد بود. گزارش ها 
نشان می دهد که برخی از دانش آموزان و حتی دانشجویان که آموزش های مجازی 
را تجربه کرده اند در نوشتن املای صحیح برخی کلمات و درک مفاهیم مشکل 
دارند در حالی  که درک و یادگیری موضوعات علمی و مفاهیم انتزاعی جای خود 
دارد. درخواست جدی مردم و خانواده ها از مسئولین ، پیگیری کاهش آلاینده ها 
در سطح شهر های بزرگ و صنعتی است که متأسفانه تاکنون اقدامات عملیاتی 
صورت نگرفته است. اما خواسته دیگر مردم، اولیای دانش آموزان و مدیران مدارس 
از مسئولین آموزش و پرورش حضور نماینده ای قوی در کمیته اضطرار آلودگی 
هوای استان هاست تا از اهداف آموزش و پرورش در این کمیته دفاع نماید و خیلی به 
راحتی تن به تعطیلی مدارس ندهند. »قاطبه دانش آموزان و اولیای آنان در رؤیای 
مجازی شدن امتحانات دی ماه و تکرار همان وضعیت قبول شدن پفکی و حبابی 
در دوران کرونا به استقبال کلاس های غیرحضوری می روند!«با توجه به اینکه دی 
ماه فصل امتحانات مدارس در دوره اول و دوم متوسطه است، دانش آموزان فقط 
برای آزمون در مدرسه حاضر می شوند. درخواست بعدی این است که حداقل در 
فصل امتحانات مدارس متوسطه اول و دوم در صورت افزایش آلاینده ها، تعطیل 
نشوند؛ زیرا تعطیلی در روز های آزمون باعث به تعویق افتادن و طولانی شدن فصل 
امتحانات می شود که هم اضطراب و استرس دانش آموزان و خانواده ها را افزایش می

دهد و هم از زمان های لازم برای آموزش در مدارس کاسته می شود که تبعات خود 
را به دنبال دارد. دانش آموزان در روز های آزمون به واسطه تعطیل بودن کلاس های 
درس، زمان کمی در مدرسه سپری می کنند و می توانند با زدن ماسک خود را از 
آلودگی هوا مصون دارند. در روز 30آذر ماه وزیر آموزش و پرورش اعلام می کند که 
تعطیلی مدارس در اکثر موارد نتیجه ای ندارد؛ بنابراین این هفته مدارس تعطیل 

نیستند. مدارس باید در موارد نادر و خیلی حاد تعطیل شوند. 

رشد نقدینگی و انتظارات تورمی

در هفته گذشته آمارهای مختلفی منتشر شد 
که جای تامل جدی دارد. هم آمار شاخص های 
کل پولی به خصوص بحث رشد نقدینگی که 
نسبت به آبان سال گذشته 34/5 درصد شاهد 
افزایش رشد نقدینگی بودیم. یک زمانی رشد 
نقدینگی ناشی از افزایش دارایی خارجی بانک 
مرکزی بود که به طور مشخص فرض این بود 
که فروش نفت تبدیل به ریال می شد ولی امروز 
بخش قابل توجهی از این رشد نقدینگی ناشی 
از بدهی دولت و بدهی شرکت ها و همچنین 
بانک های دولتی به بانک مرکزی است که منجر 
به افزایش رشد نقدینگی شده و آثار آن را در 
میانگین تورم کشور می بینیم که همچنان تورم 
نقطه به نقطه و تورم میانگین حدود 40درصد 
است. ممکن است گفته شود که این تورم 
40درصد نسبت به شروع دولت 20درصد کمتر 
است اما نکته ای که در این میان معمولا کمتر 
مورد توجه واقع می شود و می خواهم روی آن 
تاکید کنم این است که به لحاظ قدرمطلق 
افزایش قیمت کالاها این 40درصد نسبت به 
سال پایه منجر به افزایش بیشتر گرانی ها شده 
است. درست است که نرخ تورم نسبت به شروع 
دولت 20 واحد درصد کم شده اما اثرش روی 
گرانی ها بیشتر بوده. لذا می بینید رشد اقلامی 
مانند مرغ، تخم مرغ، گوشت، مسکن، خودرو 
و دلار و کالاهای مختلف متناسب با نرخ تورم 
نیست بنابراین نکته ای که باید اینجا تاکید شود 
اثر قدرمطلق نرخ رشد تورم است. اما اینکه این 
مسائل چه ارتباطی به احیای برجام یا بحث 
سیاست خارجی کشور دارد باید گفت چون 
چشم اندازی برای احیای برجام وجود ندارد 
مفهوم ساده اش این می شود که چشم اندازی 
برای تقویت سمت عرضه ارز وجود ندارد و 
وقتی چشم اندازی در سمت عرضه ارز وجود 
نداشته باشد به این معناست که عرضه ارز تقویت 
نمی شود اما در سمت تقاضا برای ارز به دلایل 
مختلف سیر صعودی وجود دارد. یکی از این 
دلایل نیاز به واردات است که طی هشت ماه 
گذشته تراز بازرگانی غیرنفتی منفی بوده و به 
این مفهوم است که واردات ما بیش از صادرات 
بوده است. نکته دوم اینکه به هر دلیلی اعم از 
دانشجو یا گردشگری که بخواهند به خارج 
کشور بروند به خصوص دو، سه ماه آینده به خاطر 
تعطیلات عید افزایش پیدا خواهد کرد. یعنی 
انتظار افزایش تقاضا برای ارز وجود دارد درحالی 
که انتظار تقویت سمت عرضه وجود ندارد. این 
در کنار آن رشد نقدینگی که الان حجم آن به 
بیش از پنج میلیون و هشتصد هزار میلیارد 

تومان رسیده که نسبت به ابتدای دولت بیش از 
یک میلیون و هشتصدهزار میلیارد تومان شاهد 
افزایش رشد نقدینگی بودیم. آن رشد نقدینگی 
و این تقویت سمت عرضه ارز به خاطر اینکه 
چشم اندازی برای احیای برجام وجود ندارد و 
مهم تر از برجام در تجارت خارجی کشور به دلیل 
اینکه به اف ای تی اف ملحق نشدیم، مبادلات 
بانکی هم دچار چالش است درنتیجه خروجی 
مطالبی که ذکر شد را در استمرار تورم حدود 
40درصد می بینیم، در افزایش گرانی کالا و 
خدمات، افزایش قیمت ارز، افزایش قمیت سکه 
و خودرو. یعنی به علت های رشد نقدینگی و عدم 
چشم انداز روشن برای تقویت سمت ارز و معلول 
استمرار تورم حدود 40درصد و گرانی کالا و 
خدمات. قطعا هیچ اقتصاد ملی بدون اقتصاد 
خارجی وجود ندارد. چین که سیاست اقتصاد 
سرمایه داری دولتی را حدود 40 سال است که 
دارد اداره می کند و در بخش های مختلف هم 
شاهد جهش اقتصادی بوده، بدون بخش بازرگانی 
و تجارت خارجی نمی تواند رشد اقتصادی خودش 
را ادامه دهد. همچنان که به خاطر کرونا در جهان 
و برخی از چالش های جهانی الان رشد اقتصادی 
چین به یک سوم دهه های گذشته رسیده. 
چین بیش از 3دهه رشد اقتصادی نزدیک به 
10درصد داشته ولی الان دارد یک سوم آن را 
تجربه می کند. چون تجارت خارجی در جهان 
دچار اخلال و مساله شده است. لذا اقتصاد ملی 
بدون اقتصاد بین الملل معنا و مفهوم ندارد. در 
اقتصاد بین الملل یا همان تجارت خارجی یا 
صادرات و واردات دچار اخلال هستیم. در همین 
هشت ماه امسال صادرات ما 32میلیارد و واردات 
37میلیارد و مجموعا 69میلیارد. حال اگر حدود 
30 تا 35 میلیارد نفت هم فروخته باشیم مجموعا 
حدود صد میلیارد دلار می شود. درحالی که در 
سال 90 در چنین مقطع زمانی، میزان صادرات 
نفت و صادرات غیرنفتی و وارداتمان حدود 200 
میلیارد دلار شده بود ولی بعد از یک دهه به نصف 
سال 1390 رسیدیم درحالی که در این یک 
دهه اگر روی روال عادی سالی 4، 5 درصد رشد 
انجام می شد، حجم تجارت خارجی ما دوبرابر 
شده بود. لذا همین دو عدد که در سال 1390،  
حدود دویست میلیارد دلار و الان حدود صد 
میلیارد دلار یعنی نصف رسیدیم. همین شاخص؛ 
وضعیت بازرگانی بخش خارجی را به خوبی 
ترسیم می کند. اما واقعیت اقتصاد ایران این است 
که میزان صادرات و وارداتش می تواند بیش از 
اعدادی که ذکر شده باشد علتی که نیست، اینکه 
سیاست خارجی کشور دچار اخلال است. اگر 
سیاست خارجی ایران به روال عادی برگردد، 
اقتصاد ایران چنین ظرفیت و استعدادی در 
بخش های صنعت، پتروشیمی، نفت و گردشگری 

دارد که شاهد جهش صادرات غیرنفتی باشیم. 

هادیحقشناس
اقتصاددان

صباحزنگنه
کارشناسمسائلبینالملل

حسینمعافی
تحلیلگرمسائلفرهنگی

محسن جلیلوند در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 باید مرگ 
 برجام را 
اعلام کرد
  هر چیزی 
 جایگزین برجام شود 
    مثبت نخواهد بود

    چرا انتقادها در زمان حضور در دولت بیان نمی  شود؟  

آیت ا... سیدحسین موسوی تبریزی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 مسئولان خود را هم ردیف مردم قرار دهند
مشکلات حل می شود

در اجرای احکام اسلامی عقلانیت را در نظر بگیریم

صفحات 6و7

صفحه 3

 »سعید محمد انقلابی« 
در مقابل »دولت انقلابی«
     سعید محمد: قطعا رضایت مردم مهمتر از رضایت سهم خواهان است
    ولی ظاهرا از این تیم همه راضی  اند، جز مردم  

   عکس:  عمید فراهی

آرمان ملی: اگر آرامش چند هفته اخیر را کنار بگذاریم و فضای کمتر آرام 
گذشته را در نظر بگیریم به این نتیجه خواهیم رسید که شرایط به گونه ای 
است که باید چالش ها را یکی یکی در نظر گرفت و برای حل آنها برنامه ریزی 
و تغییراتی را ایجاد کرد تا در آینده دیگر شاهد بروز احساسات یکباره در 

جامعه نباشیم. بسیاری از جامعه شناسان ...


